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بازداشت   96 کارمند شهرداری مشهد به علت جعل و زمین خواری
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www.shahrvand-newspaper.ir807 13پنجشنبه 20 اسفند 1394 | سال سوم | شماره

شــهروند| 96نفر از کارکنان شهرداری مشهد 
در دو ســال گذشــته به اتهام زمین خواری و جعل 
دستگیر و روانه دستگاه قضائی شده اند. تعدادی از آنها 
محکومیت گرفته و آن را سپری کردند و شماری هم 

هنوز در زندان هستند. 
دیروز خبری که مدیر حراســت شهرداری مشهد 
اعلام کرده بــود، روی خط خبرهــای روز، داغ بود. 
امیر رمضانی، در یک نشست خبری از جلب قضائی 
96نفر از پرسنل این سازمان به علت »کارچاق کنی، 
زمین خــواری و جعل« توســط ضابط های قضائی 
خبر داده و گفته بود که در دو ســال 96نفر از پرسنل 
شــهرداری و 74نفر از شــهروندان به همین دلایل 
توسط ضابط قضائی جلب شده اند. او البته تأکید کرد 
که آمار تخلفاتی از این دســت، سیر نزولی و کاهش 
10 درصدی داشته اســت. به اعتقاد او بخشی از این 
مشکلات ناشی از گسترده شدن سازمان شهرداری ها 
به دلیل برون سپاری  که صورت گرفته، درحال حاضر 
شامل حدود 17 هزارنفر پرسنل است. چنانکه رمضانی 
می  گوید در شــهرداری مشهد تخلفات کشف شده 
معادل 354 میلیارد تومان بوده و همچنین تاکنون 
معادل 302 میلیارد تومان از زمین خواری جلوگیری 
شده است. مشــهد یکی از بزرگترین کلانشهرهای 
ایران است که اگر نه به اندازه تهران اما تقریبا درهمان 
قد و قواره ساخت وســازهای گسترده و تغییر سریع 
بافت شهری را پشت سر گذاشته و همچنان هم این 
فرآیند ادامه دارد. در ســال های اخیر خبرهایی که 
درباره زمین خواری و بعضا تخلفات از مشهد رسیده، 
کم نبوده، حالا انتشار خبر مربوط به دستگیری 96نفر 
از پرسنل شهرداری مشهد این پرسش را ایجاد کرده 
که آیا روند تخلفات و به اصطلاح عامیانه تر زدوبندها 
در مشهد رو به افزایش اســت؟ اعضای شورای شهر 
مشهد به این پرسش پاسخ متفاوتی می دهند،  یکی از 
آنها »علی اصغر لطفی«، عضو شورای شهر مشهد است 
که در گفت وگو با »شهروند« می گوید که برون سپاری 
فعالیت های شــهرداری ها به بخــش خصوصی و 
پیمانکاران از دلایل به وجود آمدن این تخلف هاست: 
»از نظر من این موضوع کار ناپخته و مطالعه نشده ای 
است که شکل گرفته، البته ما در شورای شهر درحال 
کارکردن روی طرحی هســتیم که همین یکی دو 
روزه به صحن شــورا می آید؛ این طــرح درباره الزام 
شهرداری به استفاده از نیروهای رسمی این سازمان 
برای انجام فعالیت هاست.« او می گوید: »بخش بزرگی 
از مهم ترین کارهایی که مردم با آن ســروکار دارند، 

مانند مهندسی، اداره نظارت، سدمعبر و... به بخش 
خصوصی واگذار شده، درحالی  که زیرساخت هایش 
از نظر علمی و تجربی دیده نشــده و سروکار مردم با 
یک مجموعه این چنینی اســت. حتی در مواردی 
دیده شده که خودشــان بنر زده اند که مثلا هرکس 
می خواهد مجوز طبقه اضافه برای ساختمانش بگیرد 
و... به ما مراجعه کند.«  لطفی ادامه می دهد: »در کل 
شــهرداری ها به علت تنوع خدماتی شأن و کثرت 
خدماتی شان این مشــکل را دارند. شهرداری تهران 
هم وضعش بهتر نیست. در شهرداری تهران حدود 
17 هزارنفر مستقیم و غیرمستقیم، به صورت رسمی 
و پیمانکاری مشغول به کارند و به  هرحال نسبت به 
فعالیت های غیرمطالعه شده نباید بیشتر از این انتظار 
داشته باشیم.« لطفی معتقد است که بازداشت 96نفر 
از پرسنل شهرداری مشهد در ســال های 93 و 94، 
میزان محدودی از تخلف هاست: »درصد محدودی 
از این تخلف ها کشف شده، تعداد بیشتر از این هاست 
و خیلی هایش کشف نمی شود. ما دو سال به معاونت 
شهرسازی مشهد مهلت دادیم که موضوع بکارگیری 
پرسنل را ساماندهی کند ولی اقدامی دراین باره نشد. 
درحال حاضــر هم درحال کارکــردن روی طرحی 
هستیم که شهرداری مشــهد سه ماه فرصت داشته 
باشد موضوع برون ســپاری ها را تمام کند. نباشد یا 
لااقل برنامه حساب شده ای برای این موضوع داشته 
باشــد که هزینه مادی و معنوی نداشــته باشد.« او 

می گوید: از 96نفر پرسنل بازداشت شده شهرداری، 
تعدادی چند ساعت در بازداشت بوده اند، تعدادی هم 
حکم زندان گرفته اند، زندانی و بعد آزاد شده اند: »ما 
پارســال هم با تیمی که نماینده حراست شهرداری 
هم در آن حضور داشــت، کل نواحی و سازمان ها و 
شرکت ها را بررسی کردیم و با این که تخلفات امسال 
افت داشته ولی در کل با توجه به گستردگی موضوع، 
این تخلفات جدی است.«  به گفته او، این آمار 96نفره 
که مربوط به دو سال گذشته است، به این ترتیب است 
که در سال 94، 8نفر و در  سال 93 مشخصا 88نفر از 

پرسنل شهرداری بازداشت شده بودند.
 شهردار مشهد: 96 نفر می شود

25 صدم درصد پرسنل شهرداری!
ازســوی دیگر این ماجرا به شــهرداری مشــهد 
بازمی گردد آن جا که تحت اختیار و مدیریت ســید 
صولت مرتضوی، شــهردار این شهر است. او معتقد 
است دســتگیری 96نفر در میان نیروهای شاغل 
در بخش خصوصی طرف قرارداد شهرداری مشهد 
بوده و این آمار بالایی نیســت چراکه نسبت آن به 
کل پرسنل شهرداری مشهد یعنی 25 صدم درصد 
کل پرسنل شهرداری این شــهر. او در گفت وگو با 
»شهروند«، تأکید می کند: تخلفات و دستگیری ها 
نسبت به دوره مشابه در سال های گذشته 90 درصد 
کاهش داشته اســت اما با توجه به این که شهرداری 
یک ابر سازمان است و بیشــترین مراجعات مردم 

به ویژه در کلانشهرها به شهرداری هاست، این اتفاق 
افتاده، امــا در کل باید بگویم کارکنان شــهرداری 
مشــهد، جزو پاک ترین، پرکارترین و صادق ترین 
پرســنل نظام اداری کشــورند به طــوری که اگر 
ماموریت هایی را که شــهرداری و بقیه ســازمان ها 
دارنــد، کنار هم بگذاریــم، شــهرداری ها و به ویژه 
شهرداری مشــهد در میانگین وزنی اش، تخلفاتش 
به شدت کاهش پیدا کرده است.« به گفته شهردار 
مشهد، این موضوع در سنجش هایی که در دانشگاه 
فردوســی هم انجام شــده، پیداســت، چراکه این 
تحقیقات نشان داده رضایت مندی مردم از شهرداری 
مشهد افزایش داشته است.  آن طور که شهردار مشهد 
می گوید، درســت است که بخشــی از مشکلات و 
تخلفات ناشی از برون سپاری هاست اما اگر قرار باشد 
طرحی برای جلوگیری از برون سپاری مأموریت های 
شهرداری در شورا ارائه شود، به نظر می رسد این طرح 
خلاف سیاست های کلی نظام است چون اساس کار 
بر برون سپاری اســت و کوچک سازی شهرداری ها 
تعریف شده و مدیریت کلان کشــور و شهرداری ها 
باید نگاهشان حاکمیتی باشــد و اقدامات اجرایی را 
به بخش خصوصی واگذار کنند؛ چون هم هزینه اش 
کمتر خواهد شد و هم تجربه نشان می دهد توفیقات 
بخش خصوصی بیشتر اســت و ما هرچقدر بخش 
دولتــی را متراکم تر کنیم،  قطعــا هزینه هایمان را 
افزایش داده ایم. در تمام دنیا هم همین است، در ایران 
هم در اجرای اصل 44 قانون اساسی همه دستگاه ها 
موظفند وظایف تصدی گری را برون سپاری کنند.  
شهردار مشــهد تأکید می کند، نظارت هایی که در 
شهرداری مشهد وجود داشته، باعث شده تخلفات 
کم شود. در سازمانی که 17هزارنفر مجموعه عوامل 
اجرایی دارد، این که در دو سال چیزی حدود 96نفر 
تخلف انجام داده باشند، یعنی حداقل تخلف البته 

تخلف به هر مقداری که باشد غیرقابل قبول است.
او با تاکید براینکه شــهرداری مشــهد رتبه اول 
سلامت اداری و تندیس موفقیت مالی شهرداری های 
کشور را دریافت کرده، ادامه می دهد: در یک سازمان 
ممکن است 10نفر پرسنل وجود داشته باشد و یک 
نفرش تخلف کند و در یک شــهرداری هم با تعداد 
بالای پرســنل، 96نفر بازداشت می شــوند که در 
دو سال آمار بالایی نیست. از این افراد، کسانی بودند 
که در مظان اتهام بودند یا قطعا متهم نبودند و بعضا 
محکومیتی گرفتند و آن را سپری کردند. الان هم اگر 

هنوز کسی در زندان باشد، تعدادشان محدود است. 

  سایه این بیماری نادر، سایه به سایه تمام سال های 
زندگی این ســه خواهر و برادر پیش آمده و به کابوس 
ابدی زندگیشان تبدیل شده و کار را به جایی رسانده که 
شبنم و کسری و پارسا، حالا خیلی عادی از مرگی که 

تنها یک ماه با آن فاصله دارند حرف می زنند ! 
به گزارش ایسنا، شــبنم و پارســا خوش برخورد و 
خوش صحبت اند، کســری اما مدام سربه زیر است و 
کمتر وارد گفت وگویمان می شــود و به قول خواهر و 

برادرش زیاده از حد فکری است.
این وسط »ایمان شیخیایی« مدیر برنامه هایشان 
که همراهشان آمده بیشتر از همه صحبت می کند و با 
تمام وجودش سعی می کند عمق وضع اسفبار خانواده 

»ریسانی« را برایم تشریح کند.
فقط »قلب« و دیگر اندام هایشان نیست که برعکس 
همه آدم ها سمت راست رفته، مژک ها و موهایی را هم 
که باید در مسیر راه تنفسی باشد، ندارند و همه اینها 
دردســرهایی برایشان درســت کرده که حالا سالی 

یک میلیاد تومان برایشان آب می خورد! 
اینها را شــیخیایی می گویــد و ادامــه می دهد: 
نخستین بار با به دنیا آمدن »کسری«، خانواده متوجه 
این بیماری نادر شدند و با بررسی »شبنم« که فرزند 
بزرگتر خانواده اســت، متوجه شــدند که او هم این 

مشکل را دارد.
سال 1376 »پارسا« فرزند ســوم خانواده به امید 
این که این یکی سالم باشــد به دنیا می آید، اما او هم 

شرایط مشابه خواهر و برادر خود را دارد.
برعکس بودن محل اندام ها یا نبود مو و مژک در راه 
تنفسی چندان مشکل حادی جلوه نمی کند و زمانی 
که از مشــکلات و عوارضی که این شــرایط برایشان 
به وجود آورده می پرســم، همه شان با لبخند تلخی 

سرتکان می دهند.
شــبنم می گوید که این نبود مژه و مژک بدنشان را 
مستعد انواع عفونت  ها کرده و ادامه می دهد: چون ذرات 
گردوغبار و مواد شیمیایی و میکروبی موجود در هوا در 
نبود موها و مژک های راه تنفسی مستقیم وارد بدنمان 
می شود، مدام در بدنمان عفونت جمع می شود و باید 
داروهای خاصی مصرف کنیم تا ایــن عفونت ها را از 

بدنمان دفع کند.
شیخیایی هم می گوید: این نبود مو و مژک موجب 
شــده که اینها نتوانند تحت عمل جراحی قرار گیرند 
و باید در طول روز بین 16 تا 20 ســاعت از اکسیژن 

استفاده کنند! 
.. درد و رنج بیماری نه، این قصــه پردرد پدر و مادر 
که باید شــب را تا صبح برای زنده ماندن فرزندانشان 
نگهبانی بدهند است که شبنم و کسری و پارسا را رنجور 
و شکسته کرده و کسری را سه بار تا دم خودکشی برده 

و برگردانده است.
شیخیایی می گوید: شبنم و کسری و پارسا نباید در 
طول خواب بدون اکسیژن باشند و برای همین پدر و 
مادر این ســه، دو ساعت به دو ســاعت در طول شب 
شیفت می دهند که مبادا دستگاه اکسیژن از بدن یکی 

از فرزندانشان جدا شود و آنها بمیرند.
از طرفی هــم تامین هزینه سرســام آور ســالانه 
یک میلیارد تومانی برای خرید داروی این سه، رمقی 

برای پدر و مادر آنها نگذاشته است. از نحوه تامین این 
مبلغ که می پرسم، شیخیایی می گوید: خانواده ریسانی 
از اقلیت  های »اهل حق« ساکن »کرندغرب« هستند و 
بزرگ آنها )سیدنصرالدین( با برگزاری هرساله گلریزان، 
عمده این مبلغ را جمع آوری می کنــد، اما با افزایش 
هرســاله قیمت داروها، تامین آن برای همه سخت 
شده است. او می گوید: داروی آنها با توجه به نادر بودن 
بیماری به صورت عمده تولید نمی شود و باید پزشک 
داروساز آن را به صورت ویژه بسازد که ساخت داروی 
آنها در آلمان صورت می گیرد و از آنجا که بانک ها ارز 
دارویی نمی دهند، هزینه داروی آنها بسیار سرسام آور 
است. تامین این هزینه های سنگین و دیدن درد و رنج 
پدر و مادر، برای »کسری« به عنوان پسر بزرگ خانواده 
بیش از همه سخت اســت و برای همین سه بار تلاش 
کرده به زندگی خود پایان دهد، اما هربار ناموفق بوده 

و به همین علت حالا هم تحت نظر روانپزشک است.
شیخیایی می گوید: مشکلات بیماری موجب شده تا 
»کسری« حتی نتواند درسش را ادامه بدهد و مجبور 
شده رشته علوم آزمایشگاهی را رها کند و حالا هم هر 
دو، سه روز یک بار باید با یک آمبولانس به تهران برود 
تا تنها یک آمپول خاص تزریق کند، چون در استان ما 

امکان تزریق این آمپول وجود ندارد! 
اسمش که وســط می آید، ســرش را بی رمق بلند 
می  کند و می گوید: هر روز حالم بدتر و بدتر می شود و 
علاوه بر همه مشکلاتی که هر سه  ما داریم، قلب من 
خارج از قفسه سینه ام است و پوست این قسمت را که 

سوزن نازکی بزنید، راحت در قلبم فرو می رود! 
این که کسری را با این شرایط، برای سربازی احضار 
کرده اند، برایم جالب است. او می گوید: به آنجا رفتم و 
شرایطم را توضیح دادم. کمیسیون تشکیل شد و در 
همان جلسه پزشکان که وضع قلبم را دیدند گفتند 

»این کلا نابود است! »
پارســا  روحیــه اش از همه بهتر اســت و به گفته 
شیخیایی اوست که به خانواده روحیه می دهد و پای 
سربازی که وســط می آید با خنده می گوید: اما من 
برخلاف کسری هنوز معاف نشــده ام و باید سربازی 

بروم! 
انگیزه پارسا برای کنکور و قبولی دانشگاه وقتی برایم 
جالب می شــود که می گوید، می خواهد داروسازی 

بخواند...او می گوید: می خواهم داروساز شوم تا داروهای 
خودمان و به ویژه داروهای »کسری« را خودم بسازم و 

نیازی به این همه هزینه و خرید آنها از آلمان نباشد.
از شرایط زندگیشان زیر سایه این بیماری می پرسم 
که شبنم می گوید: ما نیاز به 16 تا 20 ساعت دریافت 
اکسیژن داریم و برای همین دستگاه اکسیژن همیشه 
و همه جا همراه مان است و همین حالا هم که آمدیم 
در خودرو اکســیژن گرفتیم و برای همین، شــرایط 
زندگی ما با بقیه متفاوت است و حتی غذاهایی هم که 

می خوریم با بقیه فرق دارد.
...از آنهــا درباره علت بیماریشــان می پرســم که 
شــیخیایی با بیان این کــه بیماری آنها مــادرزادی 
است، می  گوید: پزشــکان مختلفی روی این بیماری 
کار کرده اند، امــا درنهایت پزشــکان آلمانی با بیان 
این که خانواده و طایفه »ریســانی« ســابقه ژنتیکی 
چنین بیماری ای را ندارند و با توجه به علایم بیماری 
»کسری« احتمال دادند که عوامل شیمیایی موجب 
جهش ژنی شده که به هر ســه فرزند خانواده منتقل 
شده است. او می گوید: پدر خانواده از سال های ابتدایی 
جنگ تا  سال 1364 در منطقه قصرشیرین، گیلانغرب 
و سرپل ذهاب در راه و ترابری فعالیت داشته و در همان 
سال ها این مناطق بارها بمباران شیمیایی می شود و 
پدر خانواده نیز از این بمباران ها بی نصیب نمی ماند، اما 
علایم شیمیایی چندانی در او بروز پیدا نمی کند و به 
گفته پزشکان آلمانی این عوامل تنها به جهش ژنی در 
او منجر شده  که به هر سه فرزند خانواده منتقل شده 

است.
او می گوید: همین امر موجب شد بارها به بنیاد شهید 
مراجعه کنیم، اما آنها گفتند فقط چشم، ریه و پوست 
برای ما جزو موارد شیمیایی است!  و برای همین هم 

هیچ کمکی به ما نکردند.
به بهزیستی، کمیته امداد و دانشگاه علوم پزشکی 
و هر جایی که فکرمان رسید هم برای کمک  گرفتن 
رفتیم، اما کمک همه دســتگاه ها روی هم 400 هزار 
تومان شد!  که حالا مانده ایم این پول را چطور هزینه 
کنیم و کدام داروی اینها را با آن بخریم!  درحالی که تنها 
رقم یک داروی »کســری« برای یک ماه 168 میلیون 
تومان می شــود!  هربار هم که به معاونت غــذا و دارو 
مراجعه کردیــم، لطف کردند و مکتــوب کردند که 

»داروی اینها در ایران موجود نیست« و همین! 
ته همه ایــن حرف ها این که همــه اعضای طایفه 
و فامیل »ریســانی« از خرج کمرشــکن این سه نفر 
بریده اند و حالا هم پولی برای خرید داروی آنها نداریم 
و اگر تا 18 فروردین ماه، یعنی تا یک ماه دیگر داروی 

اینها خریداری نشود، هر سه نفر اینها می میرند...
خرج اینها با کمک یک نفر تامین نمی شود و خانواده 
ریسانی نیاز به کمک جدی دولت دارند، چون هیچ فرد 
یا نهاد کوچکی به تنهایی نمی تواند خرج یک میلیاردی 

داروی اینها را تامین کند....
از طرفی جان آنها به دارو بســته است و تا پول هم 
نباشد، دارو هم نیست و بدون مصرف به موقع دارو تنها 

یک درصد احتمال زنده بودن آنها وجود دارد.
»شبنم« که این صحبت ها را می شنود، می گوید: 
ناامید نیستیم چون از هر جایی که تا به امروز هزینه 
داروی ما رسیده، باز هم می رسد، اما خسته شده ایم از 
دلهره و سختی تامین این هزینه ها و می خواهیم که 

واقعا از طرف دولت حمایت شویم.

خبر

  شهردار مشهد در پاسخ به »شهروند«: 25 صدم درصد کارکنان شهرداری تخلف داشته اند و این ناچیز است

روي خط خبر

یارانه 5میلیارد تومانی بیمه پاییز 
رسانه ها و خبرنگاران پرداخت شد

شهروند| یارانه بیمه فصل پاییز 94 روزنامه ها، 
نشــریات، خبرگزاری هــا و پایگاه هــای خبری 
برای حدود 10هزار نفر از روزنامه نگاران و فعالان 
مطبوعاتی با رقمی بالغ بر 48 میلیارد و500 میلیون 
ریال به حساب صاحبان امتیاز رســانه ها واریز و 
جزییات آن منتشــر شــد. اداره کل مطبوعات و 
خبرگزاری هــای داخلــی در اطلاعیه ای ضمن 
انتشــار فهرســت یارانه 4میلیارد و850 میلیون 
تومانی بیمــه پاییز 94 متعلق به 394 رســانه و 
اسامی بیمه شدگان )9 هزارو600 خبرنگار و فعال 
مطبوعاتی(، توضیحاتی نیز ارایــه کرد. در متن 
اطلاعیه اداره کل مطبوعــات و خبرگزاری های 
داخلی آمده اســت؛ در راســتای سیاست وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیگیری موضوع بیمه 
روزنامه نگاران و همــکاران مطبوعاتی و کمک به 
صاحبان امتیاز در اجرای ماده 46 قانون مطبوعات، 
مبالغ واریزی رســانه ها بابت بیمه پرسنل به آنان 
عودت می شود. در پیگیری جدی این سیاست و 
علاوه بر جنبه های تشویقی- حمایتی، همان طور 
که در فصل 6 بســته حمایتی اعلام شــده و در 
اطلاعیه مورخ 25 مهر این اداره کل نیز مورد تأکید 
قرار گرفته است. رسانه هایی که اساسا فاقد فهرست 
بیمه هستند، از هرگونه حمایت محروم خواهند 
بود تا نســبت به احقاق حقوق همــکاران خود، 
جدیت مبذول دارنــد. »روزنامه ها، هفته نامه ها، 
دو هفته نامه هــای سراســری و روزنامه هــا و 

هفته نامه های استانی مشمول این قاعده هستند.

 موافقت ستاد کل نیروهای مسلح
 با پرداخت اقساطی

جریمه غیبت سربازی
تسنیم| جانشین منابــع انســانی ستاد کل 
نیروهای مســلح از موافقت این ستاد با پرداخت 
قسطی جرایم غیبت ســربازی درصورت تدوین 
سازوکار مناســب برای این امر خبر داد.   سردار 
موسی کمالی با اشاره به بحث و بررسی های اخیر 
درخصوص نحوه معافیت مشمولان دارای بیش 
از 8 سال غیبت سربازی به  ازای پرداخت جریمه 
نقدی اظهار داشت: ســتاد کل نیروهای مسلح 
بیش از بررســی بودجه  ســال 95 نظرات خود 
درخصــوص این موضوع را اعلام کــرده بود و در 
این راستا تأکید داشت، معافیت مشمولان غایب 
نباید به غایبانی که کمتر از 8 ســال غیبت دارند، 
اختصاص یابد.اوافزود: ستاد کل نیروهای مسلح 
اعتقاد داشت که اعطای معافیت در طرح مذکور 
براســاس حداقل جریمه های  سال گذشته باید 
تخصیص یابد که خوشبختانه با تأکید این ستاد، 
موضوع دیگری در مجلس مطرح نشــد و تمام 
خواسته های ما دراین خصوص تأمین شده است.

او به پیشنهاد برخی از نمایندگان مجلس نسبت 
به فراهم کردن تسهیلات پرداخت جریمه غیبت 
در اقساط کوتاه مدت یک ساله اشاره کرد و گفت: 
به دنبال این پیشنهاد ستاد کل نیروهای مسلح 
اعلام داشت که درصورت فراهم کردن سازوکاری 
مناسب هیچ مخالفتی با پرداخت قسطی جریمه 
غیبت مشــمولان ظرف مدت یک ســال ندارد. 
سردار کمالی با بیان این که میزان جریمه نقدی 
مشمولان دارای بیش از 8 ســال غیبت در سال 
آینده 10درصد بیشتر از مبلغ فعلی است، گفت: 
با توجه به این که در  ســال آینده مشمولانی که 
امســال دارای 8 ســال غیبت بودند، وارد  سال 
نهم غیبت خود می شــوند، می بایســت به  ازای 
اضافه شــدن این یک ســال 10درصد به میزان 

جریمه آنها افزوده شود.

معاون دادستان کل کشور: 

برخی عوامل نمایندگان مجلس 
نقش مهمی در تجاوز به منابع طبیعی 

دارند
شهروند| معاون قضائی دادستان کل کشور و 
جانشین دبیر شورایعالی حفظ حقوق بیت المال 
در اراضی و منابع طبیعی گفت: نمایندگان مجلس 
وظایف بسیار سنگینی دارند اما در بحث تجاوز به 
اراضی و منابع طبیعی برخی از عوامل آنها نقش 

مهمی دارند.
محمدجواد حشمتی روز چهارشنبه در دهمین 
نشست هم اندیشی شورای حفظ حقوق بیت المال 
افزود: متاسفانه تروریسم محیط  زیست و اراضی 
ملی در کشــور سبب شــده به منابع طبیعی و 
محیط  زیست لطمه بزرگی وارد شود و عده ای نیز 
به عنوان تروریست محیط  زیست به اراضی ملی 

لطمه سنگینی وارد کرده اند.
به گزارش ایرنا، او اظهار داشت: در اجرای برخی 
از طرح ها در حوزه اراضی کشــور شاهد کوتاهی 
مســئولان و دســتگاه های اجرایی نیز بوده ایم، 
درحالی که قوانین و مقررات در همه زمینه های 
حفظ سواحل دریاها، تالاب، منابع طبیعی و حریم 

رودخانه ها بسیار شفاف است.
معاون قضائی دادستان کل کشور تاکید کرد: 
رسیدگی به شکایات افراد در مراجع قضائی در این 
زمینه مشکلی ندارد، اما ماده 25 قانون ساماندهی 
اراضی، دادگستری را موظف کرده برای رسیدگی 
به اختلافات منابع طبیعی و اراضی، دادگاه های 

تخصصی تشکیل دهد.
حشمتی با بیان این که در تمام زمینه های حفظ 
محیط  زیست و منابع طبیعی قوانین شفافی در 
کشــور داریم، گفت: دفاتر حقوقی دستگاه های 
اجرایی در این زمینه تعلل می کنند؛ درحالی که 
اقدامات آنها خسارت غیرقابل جبرانی را به اراضی 

و محیط  زیست کشور وارد می کند.
او اظهار داشــت: تخریب واحدهای احداثی در 
اراضی ملی نیز ثروت کشــور را هدر می دهد زیرا 
بنایی که احداث شده با سرمایه گذاری های زیادی 
ساخته می شــود و از بین بردن آن نیز خسارت 

زیادی به منابع ملی وارد می کند.
حشمتی با اشــاره به وضع روستاهای کشور 
اظهار داشت: امروز روستاها وضع اسفباری پیدا 
کرده اند زیــرا با تبدیل زمین های کشــاورزی و 
روستایی به ویلاها، ساختمان ها و رستوران ها عملا 
دامداری، مرغداری و کشاورزی در روستاها از بین 
رفته و آنها بیشتر به شهرها نیازمند شده اند و حالت 
روستایی خود را از دست داده اند و فشار مقامات 
اجرایی در برخی از مناطق و اســتان ها نیز سبب 
شده برای صنعتی شدن بسیاری از اراضی ملی از 
دست دولت خارج شود و تغییر کاربری ها نیز در 
روستاها به هتل، پمپ بنزین، تالارهای پذیرایی، 
مهمانپذیرها و سایر مراکز خدماتی انجام شده و 
از این طریق هزاران هکتار از زمین های کشور در 

معرض نابودی قرار گرفته است.
حشــمتی اظهار داشــت: ما باید به مســأله 
پیشــگیری و تجاوز به منابع طبیعــی بیش از 
پیش توجه کنیم به طوری که در قانون اساسی، 
ماده 156 نیز این مســأله را بســیار جدی تلقی 
کرده اســت. او اظهار داشت: متاسفانه نگاه امروز 
به محیط  زیست صرفا سوءاستفاده و بهره برداری 
اســت و عده ای به دنبال لطمه زدن به جنگل ها، 
رودخانه ها، سواحل، آب و خاک کشور هستند و 
این در محیط  زیست کشور اختلالات زیادی به 

وجود آورده است.

پایتخت از فقر فضای سبز رنج می برد
شهروند| پایتخت با فقــر فضای سبز روبه رو 
است. سال هاست در هفته درختکاری مسئولان 
مختلفی از ســازمان حفاظت محیط  زیست تا 
مسئولان شهری از وضع نامناسب فضای سبز و 
پایین بودن سرانه فضای سبز شهری در پایتختی 
حکایت می کنند که زیر بار آلودگی با آسمان آبی 
خداحافظی کرده است. امســال نوبت مدیرکل 
محیط  زیســت اســتان تهران بود تا در مراسم 
افتتاحیه نهضت درختکاری در پارک پردیسان 
با اشــاره به این که توسعه فضای ســبز یکی از 
رویکردهای اصلی دولت است، اعلام کند که »فقر 

سرانه فضای سبز همچنان در تهران وجود دارد.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت 
محیط  زیست، محمد هادی حیدرزاده با اشاره به 
این که فضای سبز در تلطیف و کاهش آلودگی هوا 
نقش بسزایی دارد، گفت: »با همه تلاش هایی که 
تاکنون انجام شده همچنان با فقر سرانه فضای 
سبز به علت تراکم بالای جمعیتی مواجه هستیم 
و امیدواریم که این گونه فعالیت ها و اقدامات بتواند 
در کاهش معضلات زیست محیطی در تهران و 

افزایش سرانه فضای سبز کمک کند.« 
حیدرزاده با بیان این که امروز از بخشی از نهضت 
درختکاری که کاشــت هشت هزار اصله نهال در 
پارک طبیعت پردیسان بوده رونمایی شد، ادامه 
داد: »نهضت درختکاری شــروع کار است و این 
روند باید ادامه داشته باشــد. فقط امروز بیش از 
3 هزار درخــت با حضور مــردم، دانش آموزان و 
طبیعت دوستان غرس و حدود 200 درخت مثمر 

نیز به مردم و علاقه مندان اهدا شد.« 
او با یادآوری این که توسعه فضای سبز اهمیت 
دارد، تاکید کرد: »نگهداری آن از اهمیت بیشتری 
برخوردار است، همچنین گونه های کاشت شده 
در تهران، باید مطابق با اقلیم این اســتان باشد. 
به ویژه با توجه به کمبــود آب، آب بری درختان 
غرس شده باید کم باشد که به این موضوعات در 

طرح نهضت درختکاری توجه شده است.« 


